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 دولت گفته درآمدهای نفتی ۵۸۰ درصد بیشتر شده اما اثری از 
بهبود در زندگی مردم نیست. کارشناسان معتقدند دولت قادر به 
وصول مطالبات خود نیست؛ برخی دیگر هم کسری بودجه را دلیل 

حذف نفت از سفره های مردم میدانند.
با رســیدن به نیمه مرداد ماه، دقیقا یک ســال از آغاز به کار دولت سیزدهم 
می گذرد. هرچند تیم اقتصادی دولت معتقد است که یک سال زمان کافی برای 
محقق شدن اهداف و برنامه ریزی های کلان نیست و نشانه های بهبود شرایط در 
آینده خود را نشان خواهند داد اما مقایسه عملکرد دولت فعلی با دوره های گذشته 
نشان می دهد که در بسیاری از بخش ها توفیق چندانی حاصل نشده است. در 
این میان برخی از اعضای کابینه سعی بر دستاورد سازی برای این دولت دارند. 
یکی از دستاوردهایی که به یکی از مانورهای تبلیغاتی دولت تبدیل شده، افزایش 

فروش نفت است.
سخنگوی دولت در تازه ترین گفته های های خود مدعی شده که درآمدهای 
نفتی ۵۸۰ درصد افزایش یافته است. اما سوال اینجاست اگر درآمدهای دولت 
تا این اندازه بهتر شده چرا مردم عادی درکی نسبت به بهتر شدن اوضاع ندارند. 
نرخ تورم همچنان روبه افزایش است و رشد نقدینگی و کاهش ارزش پول ملی 
ادامه دارد. قیمت کالاهای وارداتی سر به فلک کشیده و بسیاری از تولیدکنندگان 
داخلی مدعی اند که با زیان در حال فعالیت هستند. کارشناسان دلایل متعددی 

برای شرایط این روزهای اقتصاد ایران متصور هستند.
نرسی قربان کارشــناس و تحلیل گر بازار انرژی در اینباره به بازار می گوید: 
درست است که درآمدهای نفتی کشور افزایش یافته اما قادر به دریافت بخش 
عمده ای از درآمدها نیســتیم. هم اکنون بخش زیادی از دلارهای نفتی ایران 
در سایر کشورها بلوکه شده، بخشی را هم در قالب کالا دریافت می کنیم. آن 
بخشی را هم به صورت ارز دریافت می کنیم، هزینه زیادی را به اقتصاد ایران 

تحمیل می کند.
او معتقد اســت که بخش زیادی از این مشکل حاصل عدم الحاق ایران به 

FATF است که حتی با احیای برجام هم درست شدنی نیست.
دردسرهای فربگی دولت برای اقتصاد ایران

جدای از این برخی از کارشناســان مدعی اند که درآمدهای نفتی در چند ماه 
گذشته بیشتر صرف کسری بودجه و البته هزینه های بالای دولت شده است. 
ابراهیم حاتمی یزد کارشــناس مسائل پولی و مالی در اینباره به بازار می گوید: 
ایران ۳ سال است که با تورم بالای ۴۰ درصد دست و پنجه نرم می کند. یکی 
از علت های اصلی تورم بالا هزینه های بالای اداره دولت است. در این سال ها 
دولت برای تامین هزینه های خود تقریبا بودجه پروژه های عمرانی را صفر کرد 
اما این تصمیم به تنهایی برای بدنه فربه دولت کافی نبود و در نهایت ناچار به 

استقراض از بانک مرکزی بود. البته برای ظاهر سازی دولت از بانک ها قرض 
می گرفت و بانک ها از بانک مرکزی استقراض می کردند.

به گفته او، این عوامل موجب شده که بیشتر درآمدهای نفتی صرف خود بدنه 
دولت شده و در عمل مردم عادی و پروژه های عمرانی از آن نفعی نبرند. این 
در حالی است که در کشورهای پیشرفته بخش زیادی از درآمد حاصل از فروش 
نفت صرف سرمایه گذاری و توسعه بخش های مولد اقتصاد می شود و در نهایت 

مردم از آن متنفع می شوند.
کامران ندری اقتصاد دان هم که ریشــه مشــکلات امروز را در مشکلات 
ساختاری می داند، در اینباره به بازار گفت: سال به سال وضعیت اقتصادی ایران 

به لحاظ ساختاری خراب و خراب تر می شود و همین مساله موجب شده که 
مشکلات ساختاری متعدی روی هم تلنبار شود. در چنین شرایطی نیاز بودجه ای 

دولت برای حل مشکلات ساختاری بیشتر و بیشتر می شود.
رشد قیمت ها ۵۳ درصد درآمدها را افزایش داد

صرف نظر از اینکه چرا با وجود رشد درآمدهای نفتی، مردم کشور با تنگنای مالی 
شدیدی مواجه هستند، اما و اگرها درباره درباره صحت و درستی ادعای خاندوزی 
وزیر اقتصاد و دارایی اســت. کارشناسان انرژی معتقدند که افزایش درآمدهای 
امروز نفت بیش از اینکه حاصل افزایش فروش باشد، نتیجه رشد قیمت ها در 
بازار جهانی است. نگاهی به نوسانات بهای طلای سیاه نشان می دهد که به 
طور متوسط قیمت نفت از بشکه ای ۶۵ دلار در چهار ماه ابتدایی سال گذشته به 

طور متوسط به ۱۰۰ دلار در سال جاری رسیده است.
یک حساب کتاب ساده نشان می دهد که حدود ۵۳ درصد رشد درآمدهای نفتی 
را می توان مدیون وضعیت عرضه و تقاضا در بازار جهانی و البته تنش های میان 
روسیه و اوکراین دانست. در این میان برخی دیگر از کارشناسان به مساله حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانی در اقتصاد ایران اشاره می کنند و معتقدند بخشی زیادی از این 

رشد حاصل تبدیل ارز ۴۲۰۰ تومانی به ETS است.
ایران دهمین تولیدکننده نفت شد

اما رشــد درآمدهای حاصــل از فروش نفت در حالی ایــن روزها به یکی از 
دستاوردهای دولت سیزدهم تبدیل شده که رتبه ایران در تولید نفت روند نزولی 
به خود گرفته است. جدیدترین گزارش منتشر شده نشان می دهد که ایران با 
تولید روزانه حدود ۲.۵۴۶ میلیون بشکه، دهمین کشور تولیدکننده نفت در جهان 
است. جالب است که بدانید ایران بعد از برجام با تولید ۳.۹ میلیون بشکه در روز 
در جایگاه ششــم این رده بندی قرار داشــت. اما در حالی این روزها به واسطه 
تحریم ها، امارات، کانادا، برزیل و کویت هم در تولید طلای سیاه از ایران سبقت 
گرفته اند که قرار بود تا پایان برنامه ششم توسعه اقتصادی تولیدات نفتی ایران به 

۴.۷ میلیون بشکه در روز برسد.

رشد ۵۸۰ درصدی فروش نفت چه تاثیری بر زندگی مردم داشت؟

درآمدهای ارزی افزایش یافت اما وصول مطالبات نه!

رویداد امروز

 سود بازرگانی واردات روغن خام 
و دانه روغنی صفر شد

مدیرکل صنایع غذا و دارو وزارت صمت از ابلاغ مصوبات ستاد تنظیم بازار برای صفر 
شدن سود بازرگانی جهت واردات روغن خام و دانه روغنی خبر داد.

به گزارش گسترش نیوز، علیرضا شه پرست اظهار کرد: مصوبات ستاد تنظیم بازار در خصوص صفر شدن 
سود بازرگانی برای واردات روغن خام و دانه روغنی و نیز معافیت از محدودیت سقف و سابقه در واردات 
روغن خام و کاهش قیمت روغن خوراکی در سراسر کشور ابلاغ شد.مدیرکل صنایع غذا و داروی وزارت 
صمت با بیان اینکه عزم جدی وزارت صنعت معدن و تجارت معطوف به رفع موانع تولید و حمایت عملی 
از حقوق مصرف کنندگان قرار گرفته است، گفت: در همین راستا هماهنگی های لازم برای کاهش قیمت 
برای انواع روغن های خوراکی با تولید کنندگان این حوزه انجام شده است.وی خاطرنشان کرد: حمایت 
از تولیدکنندگان و حقوق مصرف کنندگان به طور متوازن در دستور کار وزارت صمت قرار دارد.به گفته 
مدیرکل صنایع غذا و داروی وزارت صمت، ابلاغ مصوبه تنظیم بازار در خصوص صفر شدن سود بازرگانی 
روغن و دانه های روغنی اقدامی مؤثر در رفع مشکلات واحدهای تولیدی روغن خواهد بود.وی افزود: در 
همین راستا هماهنگی های لازم برای کاهش قیمت برای انواع روغن های خوراکی با تولیدکنندگان این 
حوزه انجام شده است.شه پرست با بیان اینکه حمایت از تولیدکنندگان و حقوق مصرف کنندگان به طور 
متوازن در دستور کار وزارت صمت قرار دارد، گفت: با هر واحدی که حقوق مصرف کنندگان را رعایت 

نکرده و از دستورالعمل ها و ضوابط قانونی پیروی نکند، برخورد خواهد شد.

فرار مالیاتی به صفر
ادامه از صفحه یک

با توجه به این تعریف انواع ابزار ها و دســتگاه ها از جمله رایانه ها، تلفن های هوشــمند، دستگاه های 
کارتخوان بانکی معمولی و اندرویدی )دارای قابلیت برنامه ریزی انواع کالاها با نرخ های متفاوت مالیات 
بر ارزش افزوده(، درگاه های پرداخت الکترونیکی و هر نرم افزاری یا سخت افزاری که بتواند ویژگی های 
لازم را داشته باشد، می تواند به عنوان پایانه فروشگاهی در نظر گرفته شود.دستگاه های کارتخوانی که در 
حال حاضر مورد استفاده قرار می گیرد تنها در خصوص کالاهای خاص با نرخ های ثابت مالیات بر ارزش 
افزوده)کالاهای تک نرخی( می توانند مورد استفاده قرار بگیرند. در نتیجه مؤدیانی که چنین شرایطی دارند 
می توانند طبق الزامات و ضوابط معین از دستگاه های کارتخوانی که قابلیت برنامه ریزی ندارند نیز به عنوان 
پایانه فروشگاهی استفاده کنند.برپایه آمارهای شرکت شاپرک، در اسفند ۱۳۹۹، ۹ میلیون و ۶۰۰ هزار و 
۴۵۱ دستگاه کارتخوان فعال درکشور وجود داشت که این تعداد در اسفند سال گذشته به ۹ میلیون و ۱۵۹ 
هزار و ۱۸۲ دستگاه و درفروردین سال جاری به ۸ میلیون و ۳۵۴ هزار و ۷۹ دستگاه کاهش یافت. درنهایت 
در خرداد امسال نیز تعداد دستگاه های کارتخوان به ۸ میلیون و ۵۳۱ هزارو ۲۵۰ دستگاه رسیده است. بدین 
ترتیب درفاصله اسفند ۱۳۹۹ تا خرداد امسال، تعداد دستگاه های کارتخوان فروشگاهی کشور بیش از یک 
میلیون دستگاه و معادل ۱۱ درصد کاهش یافته است.درخصوص ابزار پذیرش اینترنتی نیزشاهد افت قابل 
توجهی هستیم. در حالی که دراسفند سال ۱۳۹۹ تعداد این ابزار، یک میلیون و ۵۷۳ هزار و ۱۱۰ مورد 
اعلام شده بود، این تعداد در اسفند گذشته به ۶۶۷ هزار و ۶۷ مورد و درفروردین امسال به ۳۴۴ هزار و 
۶۹ مورد کاهش یافت. اما درخرداد امسال به ۴۰۲ هزار و ۹۸۹ مورد رسیده است. درخصوص ابزارهای 
اینترنتی نیزاز اسفند ۱۳۹۹ تا خرداد امسال تعداد این ابزار بیش از یک میلیون و ۱۷۰ هزار مورد معادل ۷۴ 
درصد کاهش یافته است.درواقع طی سال های گذشته اعطای دستگاه های کارتخوان و ابزارهای پرداخت 
بدون سختگیری های قانونی به متقاضیان انجام می شد و برهمین اساس تعداد این دستگاه ها مدام رو به 
افزایش بود. این درشرایطی است که بخشی از این دستگاه ها با تراکنش سفر راکد و بخشی دیگر حتی از 
کشور خارج می شد. اما با ساماندهی صورت گرفته و الزام اتصال به پرونده مالیاتی تعداد ابزارهای پرداخت 
درکشور واقعی شده است.این قانون در بسیاری از کشورها اجرا شده است. در سایر کشورها فاصله تصویب 
تا اجرای این قانون حداقل به صورت میانگین دو تا سه سال بوده است. وقتی دولت جدید مستقر شد 
شاهد بودیم که در کمتر از یک سال سامانه مودیان راه اندازی شد و سازمان امور مالیاتی نیز خود را آماده 
اجرای قانون کرد.اما نباید توقع داشت که در لحظه اجرای این قانون فرار مالیاتی به صفر برسد و تمام 
اهداف قانون یک شبه محقق شود. تحقق اهداف این قانون نیازمند یک عزم ملی و مشارکت همگانی 
است. همه مودیان باید پای کار باشند. تمامی سازمان ها و ارگان های اجرایی نیز باید به صورت جهادی 

برای اجرای این قانون بسیج شوند.

چرایی شکست سیاستگذاری در توسعه اقتصادی؟
ادامه از صفحه یک

 برخی مفاهیم پایه همچون »توسعه صنعتی چیست؟«، »نقش دولت در این مسیر چگونه نشانه    گذاری شده 
است؟« یا »تجربه کشورهای مختلف در خصوص توسعه صنعتی چه بوده است؟« متاسفانه در دانشگاه    های 
ما هیچ گاه به صورت موثر، به افرادی که در آینده می    توانند به    عنوان سیاستگذار نقش    آفرینی کنند، آموزش 
داده نمی شود. در ایران بسیاری از مناصب سیاسی توسط پزشکان و مهندسان اشغال می شود که به طور کلی 
آموزش لازم را در زمینه سیاستگذاری ندیده    اند.در این میان، برنامه    ریزان سیستم آموزشی کشور هم هیچ وقت 
لازم ندیده    اند یکسری دروس پایه را در تمام رشته    ها جانمایی کنند. بنابراین در یک جمع    بندی می    توان گفت، 
با سیاستگذارانی مواجه هستیم که بارها در فرآیند دموکراتیک تغییر پیدا می کنند و این سیاستگذار به صورت 
کلاسیک برای توسعه، آموزش    های لازم را ندیده است. از سوی دیگر، در فرآیندی که حزبی یا غیرحزبی 
است، سیاستگذار به اجماع با سایر نخبگان نرسیده است تا مسیر درست توسعه صنعتی نمایان شود. حال که 
با چنین مجموعه    ای روبه رو هستیم، حتی اگر بهترین اتومبیل دنیا را در اختیارشان بگذاریم، نمی    توانند با آن 
رانندگی کنند.عامل دوم عقب    ماندگی در مسیر توسعه صنعتی را باید در فهم و عدم اجماع سیاستگذاران در 
مورد الزامات و نیازهای توسعه صنعتی جست وجو کرد؛ به این معنا که بعضا فهم مشترکی بین سیاستگذاران  
ما در خصوص این مقوله وجود نداشته است. این در حالی است که در برخی از کشورها وجود احزاب سیاسی، 
عامل موثری در این زمینه بوده است. حزب، افراد را آموزش می دهد که چگونه به فرآیندهایی همچون توسعه 
صنعتی بنگرند و افرادی که می    خواهند در موقعیت    های سیاسی قرار بگیرند، به واسطه این آموزش بسیاری 
از مواقع به مفاهیم اقتصادی و صنعتی آشنایی پیدا می کنند. در چنین شرایطی، اجماع میان سیاستمداران و 
سیاستگذاران راحت    تر صورت می گیرد؛ چرا که به اصول پایه آشنایی دارند. در نقطه مقابل این فرآیند، روند 
مایوس    کننده ایران قرار گرفته است. در حال حاضر، اگر به ۱۰سیاستمدار ایرانی، ۱۰نماینده مجلس یا حتی 
۱۰اســتاد دانشگاه که در سیاستگذاری اثرگذار هستند، بگویید صنعتی شدن چه مراحل و الزاماتی دارد، با 
پاسخ    هایی مواجه می    شوید که بعضا با یکدیگر در تناقض هستند. یک گروه ممکن است دخالت حداکثری 
دولت را نقطه مثبت در روند توسعه صنعتی بدانند و گروه بعد بیرون ماندن دولت از دایره این توسعه را به صلاح 
کشور بدانند.در شرایطی که چنین نظرات متناقضی حکمفرماست، مسیری که مشخصا برای توسعه صنعتی 
در کشور از سوی یک گروه آغاز شده است، به احتمال زیاد با شانس بسیار کمتری توسط گروه بعدی ادامه 
یافته و دنبال خواهد شد. بنابراین حتی اگر فرض کنید که سندهای صنعتی نوشته شده ما بهترین اسناد به 
شمار بروند، به دلیل اینکه مجریان این اسناد چنین خصوصیاتی دارند، طبق تجارب به دست آمده می    توان 
گفت، هر چقدر مصوبه و سند تنظیم شده باشد و سیاستمدار مستقر در زمینه اجرای سیاست    ها توجیه شود، 
در نهایت تغییرات سیاسی، این موازنه را برهم می    زند و گروه سیاستگذار بعدی کاری را که می    خواهد پیش 
می    برد.بخش دوم این قصه که به اندازه بخش اول اهمیت دارد، محک زدن اجرایی شدن اسنادی همچون 
سند توسعه صنعتی در کشور است. در این فرآیند، باید دقت شود که سند توسعه صنعتی یک بخش ماجراست 
و هماهنگی و قابل اجرا بودن آن موضوع دیگری است. نمی    توانید سند توسعه صنعتی داشته باشید؛ اما این 
سند با سند تجارت کشور یا سند سیاست    های ارزی و سیاست    های بودجه    ای همخوانی نداشته باشد. بنابراین 
لازمه تحقق هدف    گذاری اینکه به طور مثال در ۱۰سال آینده، نرخ رشد صنعتی کشور هر سال ۱۰ درصد باشد، 
این است که سیاست    های اعمال شده بر سایر حوزه    ها با این هدف    گذاری هماهنگ باشند. همین تشتت آرا که 
از دهه ۱۳۴۰ تاکنون )بیش از ۶۰سال( درخصوص اینکه وزارت صنعت از وزارت بازرگانی جدا باشد یا نه و 
رابطه آنها با وزارت اقتصاد چگونه تعریف شود، نشانه     و نمونه    ای از ناهماهنگی    ها در سطح سیاستگذاری    هاست.
نکته بعدی این است که در بسیاری از مواقع، نتیجه    ای از سیاست صنعتی    مان می    خواستیم که آمادگی 
نداشتیم تا سیاست    های متناســب با آن را در حوزه    های دیگر اعمال کنیم. اگر در حوزه تجارت     بخواهیم 
سیاست جایگزینی واردات یا سیاست توسعه صادرات را را اجرایی کنیم، نیازمند دو دسته الزامات متفاوت در 
سیاستگذاری سایر بخش های اقتصادی و حتی غیر اقتصادی هستیم. به این دلیل روشن،  سیاست تجارتی را 
نمی    توان از سیاست توسعه صنعتی مستقل دانست. در سیاست ارزی هم، چنین روندی وجود دارد. البته مهم تر 

از همه اینها ایجاد ثبات اقتصاد کلان است که در ادامه به آن پرداخته می شود.
درخت گردو بکار!

دستیابی به توسعه صنعتی، مصداق همان اصطلاح باغداران قدیم است که »منفعت کاشت درخت گردو 
برای فرزندان و نوادگان است.« سیاست صنعتی، سیاستی است که باید امروز شروع شود تا در طول ۱۰ تا 
۲۰سال آینده شرایط بهتری برای آیندگان فراهم آید و لازم است در این دوره شرایط قابل پیش بینی باشد. 
متاسفانه به دلیل نبود ثبات اقتصادی در کل سیاست    های کلان     کشور، هر سند توسعه صنعتی دچار اشکال 
شده؛ زیرا خصوصیت صنعت این است که باید به صورت بلندمدت برای آن سرمایه گذاری و برنامه    ریزی 
شود. ما توجه نمی    کنیم که به طور مثال، نمی    توانیم با کشورهایی رابطه سیاسی داشته باشیم و کشورهایی 
که بازارهای هدف صادراتی        مان هستند، کشورهای دیگری باشند. چنین روابط تعریف    شده    ای با یکدیگر دو 
هدف متناقض را دنبال می کند. ما باید اهدافمان را در زمینه    های مختلف سیاستگذاری اقتصادی و سیاسی 
با سیاستگذاری صنعتی هماهنگ کنیم.چنین مسائلی وقتی به یکدیگر متصل شوند، می    توانند موتور محرک 
باشند و پیش بروند. به نظر من این دو هسته    ای که گفته شد، دو ناکامی اصلی در سندهای توسعه    ای صنعتی 
ما بوده    اند و دلیلی برای اینکه به اهداف توسعه صنعتی    مان نرسیده    ایم. حال تمام این موارد را به بستری که 
دولت برای بخش صنعت فراهم کرده است، اضافه کنید. ما در مورد دولت    هایی صحبت می    کنیم که نسبت 
به شرایط محیطی بی    توجه بوده    اند. چرا دولت    ها در برابر عدم اجماع یا ناتوانی علمی     سیاستگذاران خود کوتاه 
آمده    اند؟ در پاسخ به این پرسش باید گفت که خاستگاه بی    توجهی دولت    ها به این مقوله، دسترسی به منابع 
نفت بوده است. به این معنا که منابع ارزان نفت که به اقتصاد تزریق می    شد، در بسیاری از مواقع دولت    ها را 
از صنعتی که پویا باشد، بی    نیاز کرده است. اتفاقی که افتاده این بوده است که ما دارای صنعت نفتی هستیم 
که به    طور مثال با ۵دلار هزینه می    تواند یک بشکه نفت استخراج کند و در زمان    های مختلف این بشکه نفت 
را به طور میانگین بین ۴۰ تا ۱۰۰دلار به فروش برساند. اگر این پول به بدنه اقتصاد تزریق شود، هیچ صنعت 
دیگری نمی    تواند با آن مقابله و رقابت کند. در این میان، دولتی وجود دارد که پشتش به فروش نفت گرم 
است و به مالیات    گیری از صنایع دیگر نیازی ندارد، تا زمانی که مطمئن باشد پول نفت در راه است. پول نفت 
به ترتیبی دولت        های ما را از داشتن یک صنعت شکوهمند بی    بهره و بی    نیاز کرده و چون بی    نیاز شده، بهره    ای 
هم نبرده است. حالا در زمان    هایی مثل الان که فروش نفت کم شده است، کم کم به این فکر افتاده    ایم که 
در جهت صنعتی    شدن گام    هایی برداریم و موتور محرک اقتصاد باید در صنایع دیگری شروع به کار کند؛ در 
صنایعی که در ۶۰سال گذشته به هر دلیل ضعیف بوده اند. در پایان باید به این موضوع اشاره کرد که هر زمان 
در ایران شرایط برای صنعتی شدن فراهم شد، تلاش کردیم با تخصیص انحصارهای دولتی یا غیردولتی از 
آنها حمایت کنیم؛ این در حالی است که در شرایط انحصار اقتصادی، هیچ درخت گردویی نمی    روید؛ یعنی 
مجموعه    ای از سیاست    های ناهمخوان غیرحمایت    کننده از صنعت داریم که دولت هم به واسطه اینکه درآمد 
نفت نداشته است، نباید آنها را تغییر دهد و این موضوع هم به بستری تبدیل شده است که نسبت به اصلاح 

دو مقدمه اول که به آن اشاره شد، دولت    ها نیازی نمی    دیدند در مسیر صنعتی شدن گام بردارند.

اخبار کوتاه 

فروشندگان  اتحادیه  رئیس  درستی؛ 
دستگاه های صوتی، تصویری، گوشی 
همراه و لوازم جانبــی گفت: در حال 
حاضــر حدود ۲ ماه تأمیــن ارز برای 
موبایــل در ۲ گروه کمتر و بیشــتر از 

۶۰۰ دلار و تالار دوم نداریم.
تخصیص ارز برای موبایل های بالای ۶۰۰ دلار 
چند ماهی است که تعیین و تکلیف نشده است. 
اواخر اردیبهشت ماه ممنوعیت واردات آیفون سر و 
صدای زیادی در رسانه ها به راه انداخت اما چند 

روز بعد اعلام شد، ممنوعیتی در واردات هیچ کدام از برندهای موبایل وجود ندارد. 
البته از خرداد ماه برای واردات موبایل تخصیص ارزی انجام نشده است و فعالان 
این حوزه از نگران تنظیم و تأمین بازار در شهریور و مهر هستند. در این خصوص 

گفتگویی با رئیس اتحادیه فروشندگان موبایل داشتیم. در ادامه همراه ما باشید.
سرنوشت تأمین ارز برای واردات گوشی

ابراهیم درستی؛ رئیس اتحادیه فروشندگان دستگاه های صوتی، تصویری، گوشی 
همراه و لوازم جانبی در گفتگو با گسترش نیوز گفت: در حال حاضر حدود ۲ ماه 
تأمین ارز برای موبایل در ۲ گروه کمتر و بیشتر از ۶۰۰ دلار و تالار دوم نداریم. 
ثبت سفارش فعلًا در ردیف قرار گرفته است.  کمافی السابق براساس ارز نیما انجام 

می شود. باید در زمان تخصیص و تأمین منتظر تصمیم بانک ها باشیم.
درستی ضمن اشاره به سرنوشت دریافت ارز از صادرکنندگان خشکبار اظهار کرد: 
دریافت ارز از صادرکنندگان خشکبار همان زمان به نتیجه نرسید. صادرکنندگان 
خشکبار توانایی تأمین ارز ندارند. این روند تنها ۷ یا ۸ روز به طول انجامید. راهکار 

پیشنهادی ما بازگشت ثبت سفارش با عرض نیما است.
وی افزود: عرضه و تقاضا برای گوشــی در بازار عادی است. کمبودی در بازار 
تلفن همراه کشور نداریم. البته باید بپذیریم که قدرت خرید مردم به واسطه شرایط 
اقتصادی کاهش پیدا کرده است. به واسطه اولویت های زندگی و افزایش قیمت 
ارز خروجی بازار کم شده است. امیدواریم با وجود شرکت های فعال در این حوزه 
و تدابیر دولت برای واردات رسمی کمافی السابق ارز تأمین شود. در رابطه با تأمین 

کالا هیچ مشــکلی تا امروز در زمان تحریم و 
حال حاضر نداشتیم. رئیس اتحادیه فروشندگان 
دستگاه های صوتی، تصویری، گوشی همراه و 
لوازم جانبی در پایان ضمن اشاره به رونق واردات 
مسافری گفت: جنس مسافری همیشه در بازار 
است اما با توجه به کاهش ثبت سفارش ها، جنس 

مسافری پررنگ شده است.
منتظر بحران در بازار موبایل باشیم؟

با وجود پیک هفتم کرونا و احتمال غیرحضوری 
بودن مدارس در مهرماه، افزایش قیمت احتمالی 
گوشــی و تبلت، دانش آموزان و دانشــجویان را با مشکل رو به رو خواهد کرد. 
اختلال در روند تأمین ارز مطمئناً تأثیر منفی بر قیمت ها می گذارد. البته تخصیص 
ارز تنها مشکل بازار موبایل نیست. بر اساس گزارش های منتشر شده، صدها هزار 
موبایل با مشکل ترخیص مواجه شده اند. حجم انبوهی از مرسوله های تلفن همراه 
در گمرک خاک می خورند. تحقیقات نشان می دهد که تغییرات کد تعرفه گمرکی 
  HS Code مانع ترخیص ســفارش های قبلی شده است.کد )HS Code(
یک سیستم کدگذاری، استانداردسازی، کنترل شناسایی و طبقه بندی بین المللی 
کالا است. این کد با توجه به سیاست های مالیاتی، قیمت گذاری، بودجه بندی و 
اقتصاد مشخص می شود. تغییر کد HS Code باید با تصمیم گیری صحیح باشد 
اما تصمیم لحظه ای اخیر برای شرکت های واردکننده موبایل دردسرساز شده است. 
واردکننده ها کالای خود را با کد قدیمی تهیه کرده است و در حال حاضر باید شاهد 
خاک خوردن مرسوله های خود در گمرک باشد. در اصل این مشکل باید بین بانک 
مرکزی و وزارت صمت برطرف شود. بانک مرکزی مدعی است، این تغییرات را 

دریافت نکرده است. در نتیجه کد ساتا به شرکت ها برای ترخیص نمی دهد.
بر اساس گزارش های منتشر شده از بازار قیمت گوشی رو به افزایش است. از 
سویی ادامه دارد شدن این روند منجر به کمبود تلفن همراه نیز می شود. همچنین 
تصمیم های لحظه ای مسئولان برای نهادهای مختلف نیز دردسرساز شده است. 
بر اساس اعلام سایت پلیس، اختلال در تأمین ارز واردات گوشی موبایل میزان 

واردات این کالا از طریق قاچاق مسافری را افزایش داده است. 

رئیس اتحادیه فروشــندگان مرغ و 
ماهی گفت: نرخ مصوب فروش مرغ 
کیلویی ۵۹ هزار و ۸۰۰ تومان است در 
حالی که مرغ کیلویی ۵۰ هزار تومان در 

واحدهای صنفی عرضه می شود.
مهدی یوســف خانی در گفت وگو بــا ایلنا، از 
فروش مرغ در واحدهای صنفی زیر نرخ مصوب 
خبر داد و افــزود: مرغ به وفور در بازار موجود و 
تولید بیش از مصرف است، از این رو هر روز شاهد 

کاهش نرخ آن در بازار هستیم.
به گفته وی؛  نرخ مصوب فروش مرغ کیلویی ۵۹ هزار و ۸۰۰ تومان است در 
حالی که مرغ کیلویی ۵۰ هزار تومان در واحدهای صنفی عرضه می شود. در حال 
حاضر خریدها از سوی مردم روند ثابتی به خود گرفته به این معنا که نه می توان 

گفت کاهشی است و نه افزایشی.
یوسف خانی با اشاره به تغییر شکل مصرف مرغ در ایام محرم، تصریح کرد: دادن 
نذری در این ایام این ذهنیت را ایجاد می کند که میزان مصرف مرغ افزایش پیدا 
می کند اما از سوی دیگر تالارها و جشن ها نیز تعطیل می شوند از این رو می توان 

گفت میزان مصرف مرغ در این ایام حدود ۳۰ درصد کاهش پیدا می کند.
همچنین در این رابطه حبیب الله اســدالله نژاد مدیرعامل اتحادیه سراسری 
مرغداران در گفت وگو با ایلنا میزان تولید مرغ در ماه گذشته را حدود ۹۳ میلیون 

قطعه عنوان کرد.
ترکیه مترصد تصاحب بازار افغانستان است

 ناصر نبی پور رئیس اتحادیه مرغ تخم گذار استان تهران در گفت گو با خبرنگار 
اقتصادی ایلنا، با اشاره به کاهش مصرف تخم مرغ در ایام محرم، گفت: روزانه 
۳هزار تن تخم مرغ در کشور تولید می  شود که ۲۰۰ تن از حجم تولید در دست 

تولیدکنندگان می ماند و بازار مصرف ندارد.
این فعال اقتصادی با بیان اینکه شــرکت پشتیبانی امور دام اقدام به خرید و 
ذخیره ســازی تخم مرغ می کند، افزود: روند ذخیره سازی تخم مرغ از سوی این 
شرکت کند است؛ از سوی دیگر دولت مدت دار خریدها را انجام می دهد و این 

شــیوه خرید نمی تواند نیاز نقدینگی واحدهای 
تولیدی را تامین کند.وی با اشاره به پایین بودن 
نرخ خرید تخم مرغ، بیان کرد: مردم توان خرید 
تخم مرغ شانه ای ۸۰ تا ۹۰ هزار تومان را ندارند به 
همین دلیل تولید در دست تولیدکنندگان می ماند.
این فعــال اقتصادی ادامــه داد: قیمت یک 
کیلو تخم مرغ حــدود ۴۵ هــزار تومان برای 
تولیدکنندگان تمام می شود این در حالیست که 
دولت قیمت فروش تخم مرغ را ۳۵ هزار و ۵۰۰ 
تومــان اعلام کرد و در هر کیلو تولیدکنندگان 

حدود ۱۰ هزار تومان ضرر می کنند.
 رئیس اتحادیه مرغ تخم گذار استان تهران با تفکیک سن گله های مرغ های 
تخم گذار، تصریح کرد: واحدهای تولیدی که سن گله شان بالای ۶۰ هفته است 
به نسبت شرایط مناسبی دارند اما برای واحدهای تولیدی که گله شان ۵۰ هفته 
اســت شرایط وخیم است چراکه از ارز ترجیحی استفاده نکردند و دولت باید از 

آنها حمایت کند.
وی با بیان اینکه تولیدکنندگان امیدوارند در ۶ ماه دوم سال شرایط بهتر شود، 
افزود: میزان مصرف تخم مرغ در ۶ ماه دوم سال بالا می رود و این احتمال وجود 
دارد که قیمت تخم مرغ در این بازه زمانی افزایش پیدا کند که اگر قیمت ها بالا 

برود بدون تردید شاهد کاهش خرید از سوی مردم خواهیم بود.
نبی پــور میزان صادرات روزانه تخم مرغ را حــدود ۴۰ تا ۵۰ تن عنوان کرد و 
افزود: تخم مرغ روزانه به افغانســتان صادر می شود اما اگر قیمت این محصول 
بالا برود بازار افغانستان را از دست خواهیم داد؛ چراکه ترکیه در کمین تصاحب 

این بازار است.
این فعال اقتصادی در پایان تصریح کرد: راه نجات صنعت تولید تخم مرغ این 
است که دولت مشوق های صادراتی برای تولیدکنندگان در نظر بگیرد؛ دولت 
میلیاردها تومان بعد از آزادســازی نرخ ارز سود عایدش شد پس شایسته است 
که با مشوق های صادراتی بازارهای صادراتی بیشتری برای تولیدکنندگان در 

نظر بگیرد.

رئیس اتحادیه فروشندگان موبایل؛ قیمت مرغ به زیر نرخ مصوب رسید

 ارزی برای موبایل نداریم 
منتظر گرانی گوشی باشید

 تخم مرغ  روی دست
 تولیدکنندگان مانده است

شهرستان

کرمانشاه - الهه فرهادی: مدیرعامل شرکت آب 
و فاضلاب استان کرمانشاه گفت: طرح هایی برای 
رفع مشکل افت فشار و قطعی آب در مناطق جنوب 
و جنوب غربی شهر در دست اقدام شرکت آب و 

فاضلاب استان است.
رضا داودی اظهارداشــت: با توجه به آبرسانی از سد گاوشان 
به شهر کرمانشاه و تقویت فشار آب شبکه در این شهر پروژه 
خط بین مخازن چمن به مخزن جمهوری به طول ۲۴۰۰ متر 
و ساخت یک باب ایستگاه پمپاژ با ظرفیت پمپاژ ۴۰۰ لیتر آب 

در ثانیه آغاز شد.
وی از پیش بینی اتمام این پروژه تا پایان شهریور ماه امسال 
خبر داد و افزود: با بهره برداری از این پروژه مشکل افت فشار آب 

مناطق تحت پوشش این مخازن که شامل شهرک های واقع در 
جنوب و جنوب غرب شهر کرمانشاه است، مرتفع خواهد شد.

داودی به دیگر طرح های در دست اقدام شرکت آبفا استان در 
شهر کرمانشاه اشاره و خاطرنشان کرد: این طرح ها با افزایش 
ظرفیت تولید آب و ایجاد زیرســاخت ها لازم موجب تقویت 
آب بین حوزه ای، توزیع عادلانه و مناســب آب در سطح شهر 
کرمانشــاه خواهند شد و به طور قطع با اجرای این پروژه ها در 

تابستان سال آینده شاهد تنش آبی در این شهر نخواهیم بود.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه به تشریح 
مصوبات ســفر ریاست جمهور به این استان پرداخت و گفت: 
مهمترین مصوبات سفر ریاست جمهوری تکمیل پنج تصفیه 
خانه فاضلاب در سطح استان و اجرای پروژه آبرسانی به شهر 

سنقر و ۲۰ مجتمع روستایی است.وی افزود: خوشبختانه سفر 
ریاســت جمهوری با مصوبات خوبی در زمینه آب و فاضلاب 
همراه بود که به طور قطع عملیاتی شدن این مصوبات در ارتقای 

کیفیت خدمات شرکت آبفا تأثیرگذار خواهد بود.
داودی عنوان کرد: بیشــترین مصوبات این ســفر به حوزه 
اجرای طرح های فاضلاب اختصاص داشت که مهمترین آنها 
طرح فاضلاب شهر کرمانشاه و به مدار آوردن پنج تصفیه خانه 
فاضلاب در شــهرهای تازه آباد، کرندغرب، روانسر، جوانرود و 
سرمســت بود، همچنین مقرر شــد تکمیل دو تصفیه خانه 
فاضلاب در شهرهای صحنه و سنقر نیز به این مصوبات اضافه 

شود.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه بیان کرد: 

در مصوبات ســفر ریاست جمهور به استان، آبرسانی به شهر 
سنقر از سد سلیمان شاه، اجرای پروژه های ۲۰ مجتمع آبرسانی 
روستایی و همینطور اصلاح بخشی از شبکه آب شهر کرمانشاه 

برنامه ریزی شد، که پس از تخصیص اعتبار و ابلاغ کامل این 
مصوبات به شرکت آبفا بر اســاس برنامه زمانبندی از پیش 

طراحی شده این شرکت، پروژه های فوق به ثمر خواهند رسید.

مدیرعامل شرکت آبفا استان خبرداد:

رفع مشکلات آب شرب شهر کرمانشاه تا پایان شهریورماه

مدیرعامل شــرکت بــرق منطقه ای 
خوزســتان از شــرکت تعمیرات و 

نگهداری انتقال نیرو بازدید کرد.
شرکت تعمیرات و نگهداری انتقال نیرو یکی 
از شرکت های توانمند در کنار برق منطقه ای 
خوزستان بوده که اقدامات و کارهای تعمیراتی 
برق منطقه ای خوزســتان را انجام می دهد و 
در حوادث و حفظ پایداری شــبکه برق نقش 

تاثیرگذاری دارد.
این بازدید در راستای افزایش تعامل و همکاری 

دوجانبه مابین دو شرکت انجام گرفته است و محمود دشت بزرگ نیز از اقدامات 
شــرکت تعمیرات در رفع حوادث و اشکالات ایجاد شده در شبکه تقدیر کرده 
است.در این بازدید مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان از بخش های 
مختلف شرکت تعمیرات و نگهداری انتقال نیرو و توانایی تجهیزاتی و فنی آنها نیز 

بازدید کرده و آنها را مورد بررسی قرار داده است.
وی همچنین پس از بازدید از قســمت های 
عملیاتی، فنی و آزمایشگاهی با پرسنل عملیاتی 
و فنی این شرکت به صورت میدانی ملاقات و از 
تلاش های شبانه روزی این تلاشگران صنعت 
برق قدردانی نمود .دشــت بزرگ در پایان این 
بازدید در نشســت با مدیرعامل این شرکت بر 
افزایش تعامل و همکاری مابین دو شــرکت 
تاکید و راه های حفظ و پایداری شبکه برق را در 
شرایط گوناگون مورد بررسی قرار داد ه اند.بررسی 
وضعیت شبکه برق منطقه ای خوزستان و ارائه گزارشی از اقدامات انجام شده در 
آن، از دیگر محورهای این نشست بوده است. سید مهرداد بلادی موسوی معاون 
بهره برداری و ســید حجت اله موسوی مدیر دفتر روابط عمومی شرکت برق 

منطقه ای خوزستان نیز در این بازدید حضور داشتند.

یزد- صادقی مقدم:  گروه های جهادی 
تخصصی در یزد جهت تعمیر وسایل 
منزل ســیل زدگان کار خــود را آغاز 

کردند.
»علی اصغر سلمانی« فرمانده قرارگاه سازندگی 
و اقتصاد مقاومتی سپاه الغدیر استان یزد در این 
باره گفت: پس از تخلیه آب و وسایل از منازل 
سیل زدگان،  ۱۰ گروه تخصصی در شهر یزد 

کار خود را آغاز کردند.
وی افزود: فعلا ســه مکان ثابت در مسجد 

حضرت ابوالفضل اکرم آباد )ع( ، حســینیه ثارالله واقع در بلوار شهید پاکنژاد و 
یک مدرسه در محله یعقوبی را برای شست و شوی فرش ها در نظر گرفتیم.

سلمانی اضافه کرد: پنج منطقه در شهر یزد را نیز برای کارگاه تعمیر رایگان 
لوازم خانگی در نظر گرفتیم که سه کارگاه در حال تجهیز و منتظر دو کارگاه 

دیگر هستیم امید داریم خیرین نیز مثل گذشته 
همکاری کنند و کاستی ها برطرف شود.

مسئول سازمان بسیج سازندگی استان عنوان 
کرد: قرارگاه جهادی و محرومیت زدایی خورشید 
هشــتم و گروه جهادی شهید ذوالفقاری آماده 
اســت تا در صورتی که فردی تمایل  داشــته 
باشــد هم برای تعمیر هم برای مکان کارگاه 
و تجهیزات پنج منطقه از اســتان یزد کارگاه 
بزنیم، همــکاری کند که بــرای این منظور 
 میتوانید با شــماره   ۰۹۱۳ ۲۵۳ ۶۵۹۰   تماس

 بگیرند.
سلمانی در پایان گفت: بسیج سازندگی در ۱۲ ناحیه مقاومت بسیج در سراسر 
اســتان یزد حضور دارد و با بهره گیری از ۹۸۰ گروه جهادی همواره و در همه 

شرایط همراه مردم است

 بازدید مدیرعامل برق منطقه ای خوزستان
 از شرکت تعمیرات و نگهداری انتقال نیرو

 آغاز شست وشووتعمیر وسایل سیل زدگان یزد 
توسط جهادگران بسیجی

 یزد- صادقی مقدم: رئیس دانشکده پیراپزشکی 
دانشــگاه علوم پزشــکی یزد از تاسیس رشته 
نانوفناوری پزشــکی در این دانشگاه و پذیرش 
دانشجو در این رشــته از مهرماه خبر داد و گفت: 
راه اندازی این رشته، زمینه را برای تاسیس دانشکده 

علوم و فناوری های نوین پزشکی هموار می کند.
دکتر »حسینعلی صادقیان« اظهار کرد: به استناد رای صادره 
در جلسه ۲۸۷ شــورای گسترش دانشگاه های علوم پزشکی 

کشور، با پذیرش دانشجو در رشته نانوفناوری پزشکی در مقطع 
کارشناسی ارشد دانشگاه علوم پزشکی یزد با ظرفیت پذیرش 

چهار دانشجو از مهر ۱۴۰۱ موافقت شد.
وی گفت: راه اندازی این رشته، زمینه را برای تاسیس دانشکده 

علوم و فناوری های نوین پزشکی هموار می کند.
صادقیان با اشــاره به این که نانوفناوری پزشکی بهره گیری 
از فناوری نانو در علم پزشــکی اســت، افــزود: نانوفناوری 
پزشکی تأثیرات شگرفی در بســیاری از حوزه های پژوهشی 

همچون مهندسی بافت، حسگرهای زیستی مبتنی بر سلول، 
میکروآرایه های پرتوان و پزشــکی ترمیمی داشته  است.وی 
تاکید کرد: فعالیت در ابعاد نانومتری کلید اصلی در ســاخت 
تکنولوژی های جدید برای تمامی حوزه های پژوهشی پزشکی 
اســت و می بایست این نکته را در زمینه فناوری نانو مد نظر 
قرار داد. رئیس دانشکده پیراپزشکی دانشگاه علوم پزشکی یزد 
گفت: از دیدگاه مولکولی، پزشکی مدرن هنوز در ابتدای راه خود 
قرار دارد و به کمک نانوفناوری پزشــکی، محصولات دارویی 

می توانند مثل ماشین های هوشمند برنامه ریزی شوند. آن ها 
به حسگرهایی مجهزند که می توانند قدرت تصمیم گیری و 

تأثیرپذیری از محیط را برای ماشین ها فراهم کنند.
وی خاطر نشان کرد: این ماشین ها می توانند قبل از فعال شدن 
دارو از آزاد شدن مقدار بیشتر از حد آن جلوگیری کنند و مانع بروز 
مسمومیت شوند و درمان و پیشگیری بیماری ها از قابلیت های 

چشمگیر نانوفناوری پزشکی به شمار می اید.
صادقیان گفت: ابزارهای بســیار ابتدایی نانوفناوری پزشکی 

می توانند برای شناسایی بیماری و توزیع دارو و همچنین توزیع 
هورمون در بیماری های مزمن و نقص های سیستم بدن به کار 
روند و ابزارهای بسیار پیشرفته تر، از قبیل نانو روبات ها هستند که 

به عنوان جراحان کوچک داخل بدن عمل می کنند.
 رئیس دانشکده پیراپزشکی دانشگاه علوم پزشکی یزد تصریح 
کرد: در حال حاضر این دانشــگاه در حال تربیت دانشجویان 
رشته های زیست فناوری پزشــکی )بیوتکنولوژی(، دکتری 

پزشکی سلولی و ژنیتک و بیولوژی تولیدمثل است.

زمینه سازی یزد برای تاسیس دانشگاه علوم و فناوری های نوین پزشکی 


